
Slova zakon čená v základním tvaru/nominativu sg. na –i: 
 
1 vokál základního tvaru z ůstane beze zm ěny = kmen na -i .   
Zejména p řejatá slova.  
St řídání konsonantických stup ňů – pan kk i – pan k issa. 
Nemají konsonantický kmen!  
Partitiv tvo řen z(e silného ) vokalického  kmene – tj. = základní tvar + a/ä . 
Genitiv, inessiv, adessiv, nominativ plurálu tvo řeny z(e slabého ) 
vokalického  kmene. 
 
nom.sg. pan kk i  
gen. pan k i-n 
iness. pan k i-ssa 
adess. pan k i-lla 
nom.pl. pan k i-t 
part. pan kk i-a 
 
např. bussi, turisti, tomaatti, pankki, kuppi, laki, ka hvi, kaupunki, lasi, 
malli, normaali, paperi, passi, posti, presidentti,  Ruotsi, sakki, šakki, 
tunti, täti, viini, äiti,… 
 
 
 
 
2 změna vokálu i  – e = kmen na –e . ( bez kons.kmene )  
kiv i  – kiv e-n – kiv e-ä 
St řídání konsonantických stup ňů – lah t i – lah dessa, jo k i – joessa. 
Nemají konsonantický kmen! 
Tvary všech pád ů tvo řeny z – e- kmene. 
Partitiv tvo řen z(e silného ) vokalického  kmene – tj. kmen na – e (p řípadn ě 
v silném stupni) + a/ä.  
Genitiv, inessiv, adessiv, nominativ plurálu tvo řeny z(e slabého ) 
vokalického  kmene.   
 
nom.sg. leh ti  
gen. leh de-n 
iness. leh de-ssä 
adess. leh de-llä 
nom.pl. leh de-t 
part. leh te -ä 
 
např. järvi, kivi, lehti, lahti, salmi, joki, kaikki, n iemi, nimi, ovi, 
pilvi, Suomi, talvi, tähti, … 
   
 
    
  
3 změna vokálu i – e = kmen na – e. ( s kons.kmenem )  
kiel i  – kiel e-n – kie l -tä 
St řídání konsonantických stup ňů se neobjevuje. 
Mají konsonantický kmen! 
Partitiv tvo řen z konsonantického  kmene – koncovkou - ta/tä 
Genitiv, inessiv, adessiv, nominativ plurálu tvo řeny z vokalického  kmene  
( e-kmen). 
 
nom.sg. pien i  
gen. pien e-n 
iness. pien e-ssä 
adess. pien e-llä 
nom.pl. pien e-t 
part. pie n-tä 



 
např. suuri, saari, kieli, pieni, lapsi, mieli, puoli, tuli, tuuli, sieni, 
moni, uni, ääni, nuori, vuori, meri, veri, (joulu)k uusi, veitsi, lohi, 
liemi, lumi, … 
** pozor na následující partitivy: 
lapsi (lapse-) – las -ta 
veitsi (veitse-) – veis -tä 
lumi (lume-) – lun -ta 
liemi (lieme-) – lien -tä 
 
meri (mere-) – mer -ta – výjimka porušující pravidla vok.harmonie! 
veri (vere-) – ver -ta  – výjimka porušující pravidla vok.harmonie!  
 
 
 
4 slova zakon čená v nom.sg. na  –si – změna kmenového vokálu na  –e, plus 
změna konsonantu na - t/d-.  
ve si  – ve de-n – ve t -tä 
O tomto typu si řekneme více pozd ěji/ už brzo… 
 
např. uusi, vuosi, vesi, kuukausi, kuusi (6), viisi, kä si, susi, tosi, 
täysi, hiisi, vuorokausi, … 
dále: yksi, kaksi, kansi, kynsi, länsi, varsi, hirs i, korsi, virsi, 
sananparsi, … 
 
  
 
 


